
专题 04 议论文之说明利弊型，观点态度型，问题解决型

题型概述｜模板构建｜真题试炼

书面表达是中考的必考题型,它应符合以下要求。

1.中心明确

2.连续流畅

3.语言得体

(1)写作时应尽量避免使用冗长、复杂、易犯错误的句子,用简洁、精练的语句表达,做到言简意赅。

(2)写作前把要表达的内容整理归纳,理清思路,做到条理分明,要点齐全,切忌逐词逐句按汉语方式翻译,生编硬

造。

(3)能清楚表达文章内容的前提下,尽量措辞,不时出现“闪光点”,这将为你的文章增光添彩。

高分要求

1.写出全部内容要点；

2.语句流畅；基本无语法和词汇方面的错误，少数错误主要是由于较高级词汇或复杂结构所致；

 

3.词数达到要求；基本无单词拼写及标点错误。

答｜题｜步｜骤

第一步： 审题，列提纲

1.根据提纲撰写文章第二步：

2.检查文章，改正错误

本节导航

模板 01 说明利弊型

模板 02 观点态度型

模板 03 问题解决型

识 中考·题 型  读

善 总结·模 板 构 建



第三步： 全文抄写于答题卡，不出现涂改。

模｜板｜构｜建

Hi 收信人，

　　Recently we have a heated discussion on              (主题).

Actually,              has its own merits (引出事物优点) . First of all,              (优点一).

Secondly,                        (优点二). Finally,                      　(优点三).

　　However,                    also has some disadvantages (引出事物缺点) . For example,              

(缺点一). What's more,              (缺点二). In addition,              (缺点三).

　　In my opinion,                            (我的观点). We should              (我们应该怎样做)

写信人

『典型例题』

一

Teens Around the World 是一个国际青少年网站，近日有人发帖，询问有关网课的事情。假设你是李华，

请结合自己上网课的体会，用英语回帖。

　　注意：1.不要出现考生本人信息；

　　2.80 词左右。

　　Teens Around the World
　　Hey, guys! You've had online learning for some time. What do you think of this new way? Any advantages or 
disadvantages? Looking forward to your replies.

　　Leo, Italy

参考词句

单词
heated 激烈的；merit 优点； replay 重播；fluently 流畅地

短语 first of all 首先； what's more 此外，再者； be influenced by 被..影响； in addition 另外； a way 

of ..的方法； make use of 利用

句型
It is convenient for sb. to do sth.做某事对某人来说是方便的。

模板 01 说明利弊型



满分范文

　　Hi Leo,
　　Recently we have a heated discussion on online learning.
　　Actually, online learning has its own merits. First of all, we have a comfortable learning environment while 
learning online at home. Secondly,there are lots of free courses online so we can choose what we like to learn.
　　Finally, it is convenient for us to review for exams because we can replay them.
　　However, online learning also has some weaknesses. For example,spending too much time learning online is 
bad for our eyes. What's more,we are easy to be influenced by computer games while learning online. In addition,if 
the network is poor, we can't communicate with teachers fluently.
　　 In my opinion, online learning is a new way of learning. We should make use of its advantages and try to 
make great progress during such a special period.

　　Li Hua,
　　China

参考译文

嗨利奥:
　　最近我们对在线学习进行了热烈的讨论。

　　实际上，在线学习有其自身的优点。首先，当我们在家里在线学习时，我们有一个舒适的学习环境。

其次，网上有很多免费课程，所以我们可以选择我们喜欢的内容去学习。最后,在线学习方便我们复习考试，

因为我们可以重播。

　　然而，在线学习也有一些弱点。例如，花太多时间在线学习对我们的眼睛有害。此外，我们在网上学

习时很容易受到电脑游戏的影响。

　　另外,如果网络不好,我们也无法流畅地与老师交流。

　　在我看来，在线学习是一种新的学习方式。在这样一个特殊时期，我们应该发挥它的优势，争取取得

更大的进步。

　　李华,
　　中国

二

如今，出国旅游不再是新鲜事，有不少人已经将旅游路线规划到了遥远的南极(the South Pole)。南极游

成了现在广为讨论的热点话题，有的人支持去南极旅游，有的不支持。你的意见呢？请根据下面图表信息

写一篇短文。

提示：1.短文应包括图表中的全部信息，条理清楚，行文连贯；

2．短文中不能出现真实的人名和地名；



3．词数不少于 80，开头已给出，不计入总词数。

Now more and more people are talking about traveling to the South Pole.

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

【审题指导】细读所给的文字提示，可以提取以下信息：

1．写作时要使用第三人称，发表自己的观点时用第一人称；

2．介绍正反双方的观点时用一般现在时；

3．图表中的全部信息要一一列举，不要遗漏；

4．词数不少于 80，开头已经给出，不计入总词数。不能出现真实的人名和地名。

【写作模板】

【高分范文】

Now more and more people are talking about traveling to the South Pole.Some people think we should travel 

to the South Pole.First, it is good for us to know more about the animals such as penguins, seals and many other 

birds there.Second, traveling there can help us explore the world's most mysterious continent.Besides, we can make 

good use of lots of resources there.

But some people don't think so.The South Pole is a treasure for people around the world.If we travel there, we will 

bring so much pollution.



In my opinion, traveling there could be very harmful to the animals there, and even the world's  environment.

（2021·四川成都市·中考真题）

你校英文校刊就“过度养育”（Overparenting）这一现象开辟专栏，展开讨论。请以“Overparenting: Yes or 

No”为题写一篇短文，向该栏目投稿。

 

要求：

1. 简述该现象；

2. 陈述图表中不同观点及理由；

3. 表述你的观点及两点理由（须与图中不同）。

注意：

1. 请先在答题卡上填写表中空格；

2. 须全面反映图表信息，但不能完全照抄； 

3. 文中不能出现真实的学校和姓名；

4. 词数：100 左右。

解 真题·思 维 剖 析



____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

____________________________________________________________________________________________

【高分范文】

Overparenting: Yes or No

Overparenting is more and more popular nowadays. Some parents always do everything for their children 

because they think children are busy with their schoolwork. While other parents prefer letting their children do 

things by themselves and solve problems on their own. 

As for children, some of them think parents’ help is good for them and they can get good results with parents’ 

help. But others think they also lose chances to challenge themselves. 

In my opinion, I think parents should give their children more chances to challenge themselves and they 

should learn more knowledge not only in study but also in life to improve themselves. Then, they can take good 

care of themselves and have the courage and confidence to face the difficulties in the future.

在科技发达的今天，手机的功能越来越丰富。除了通讯功能之外，手机还具有支付和阅读等功能。有

人认为用手机阅读不仅方便而且花费少；也有人认为用手机阅读对眼睛有害，并且容易使人沉迷其中。你

们班以“Should Student Read on Mobile Phones？”为题展开了辩论。假如你是正方或反方的一员，请结合下面

的图表任意一方观点信息，选择一个观点加以阐述。

要求：1. 短文应包括图表中任意一方观点的全部信息，条理清楚，行文连贯；

2. 短文中不能出现真实的人名和地名；

3. 词数不少于 80。

正方 反方

练 好题·题 型 通 关



1. 应该使用手机阅读； 1. 不应该使用手机阅读；



2. 手机方便携带；

3. 阅读书目多；

4. 便宜。

2. 长时间使用手机阅读对眼睛有害；

3. 读小说容易上瘾；

4. 影响学习。

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                              

                                                                                                      

                                                                                     

                                                                                              

                                                                                              

【高分范文】

Possible version one：

Should Students Read on Mobile Phones?

I think we should read on mobile phones. We can carry mobile phones in our pockets anywhere and read the 

electronic books anytime. I often read the electronic books when I take the bus to school or home or before I go to 

bed. It is really convenient.

I like to read on mobile phones. There are different kinds of books online which we can read. Last month, I 

bought an electronic book about Chinese history which only cost me five yuan. The electronic books are always 

cheaper. By reading different books, I can learn a lot and open up my eyes.

All in all, I think reading on mobile phones is convenient and good for us. 

Possible version two：

Should Students Read on Mobile Phones?

I don't think we should read on mobile phones. Reading on mobile phones for long is bad for our eyes, and 

sometimes it's easy for us to be addicted to reading novels online.

Last year, I bought several novels online. At first, I only read them after I finished my homework or on 

weekends. But gradually I found that the novels were so interesting that I began to stay up late reading and even 

read them in class. Finally, I got poor marks in exams and had a problem with my eyesight. 

In a word, I think reading on mobile phones is bad for our eyes and may have a bad influence on our study. 

模板 02 观点态度型



　　Today, more and more                         (提出议论主题). Some people are in favor of it, while 

others not. Personally, I think it's helpful to                         (表明观点）

On the one hand, it will be                         　(观点一). On the other hand,

                         (观点二).

　　From where I stand, I think                         (再次强调自己的观点).

『典型例题』

一

现在，越来越多的学生喜欢带手机上学，这引起了人们的热议。有人同意，也有人反对。请就你是怎

么看待学生带手机上学这种行为写一篇文章，80 词左右。

　　要求：1.表明你的观点，是支持还是反对；

　　2.说明理由；

　　3.总结。

　　注意：可适当增加细节，使短文完整连贯。

　                                                                                            

　                                                                                            

　                                                                                            

　                                                                                            

　                                                                                            

参考词句

单词 while 然而； disagree 不同意；personally 就个人而言； reasonable 合理的；approve 赞成；likewise

同样地，相似地；unlike 与.….….不同；mainly 主要地；particularly 尤其

短语 in favor of 支持； get in touch with 与..….保持联系； in a word 总而言之；

believe it or not 信不信由你； pass the examination 通过考试； fail in .....不及格； put one's heart 

into ..一心扑在...上； be tired of 对...感到厌烦； to sum up/in summary/to summarize 总而言之； 

be absorbed in .对...入迷； on the contrary 与之相反； in the same way 同样地

句型 On the one hand ., on the other hand .一方面...，另一方面..

From where I stand, I support that .从我的角度来看，我支持...

Some people believe that..., others argue that ..一些人认为，其他人认为…

With the development of .. people begin ..随着的发展，人们开始



　                                                                                            

　                                                                                            

【高分范文】

　Today, more and more students go to school with mobile phones. Some people are in favor of it, while others 

not. Personally, I think it's helpful to take mobile phones to school.

　　On the one hand, it will be easier for students to get in touch with their friends and parents if they have a 

phone. On the other hand, mobile phones can make students' life more colorful because they are under too much 

pressure.

　　In a word, I think students should be allowed to take mobile phones to school.

　　参考译文

　　如今,越来越多的学生带手机上学。有人支持这种做法,然而也有人不支持。就个人而言,我认为学生带手

机上学是有用的。

　　一方面,如果学生有手机的话,他们可以更容易地和他们的朋友及父母联系。另一方面，手机可以让学生

的生活更加多姿多彩，因为他们承担着太多压力。

　　总之,我认为应该允许学生带手机上学。

二

科技改变人们的生活方式， 给人们带来了极大的便利。 请以 “Chinese Way of Life With High-Tech” 为题， 

举例描述科技如何改变我们的生活方式， 让外国友人了解生活在中国的便利和舒适。

注意事项： 1. 词数 80 左右， 开头已经给出， 不计入总词数；

2.请勿在文中使用真实的姓名、 校名及提示信息以外的地名。

审题指导

1. 本题要求考生描述科技如何改变我们的生活方式， 并发表个人感受；

2.使用一般现在时；

3.短文须涵盖以下两个要点：



（1）高科技带来的生活方式的变化； （2）个人感受;

4. 在以上两个方面均可进行适当拓展。

要点提示 词块串联

开头： 引出主题 高科技带来很多便利（high technology brings much convenience）

正文： 高

科技带来

的生活方

式的变化

我们周围很多共享单车（many shared-bikes around us）

随处可见高铁（see high-speed rails everywhere）

电子支付（electronic payment）

通过微信和 QQ 等方式进行交流（communicate a lot in ways like WeChat 

and QQ）

结尾： 个人感受 变得更加舒适和方便（become more comfortable and convenient）

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

                                                                                               

【高分范文】

Chinese Way of Life With High-Tech

With the rapid development of technology, our life has changed a lot. High technology brings much 

convenience to our life.

Firstly, there are many shared-bikes around us. They’re very helpful and convenient for us to travel to places 

not too far away from our home.  Secondly, you can see high-speed rails everywhere in China. Taking high-

speed trains is not only comfortable, but also saves time. As for payment, we don’t have to carry cash. Electronic 

payment is widely used in daily life, making payment much safer and more convenient. Besides, we communicate a 

lot in ways like WeChat and QQ, which are quicker and more efficient.



以上内容仅为本文档的试下载部分，为可阅读页数的一半内容。如要下载

或阅读全文，请访问：https://d.book118.com/538030031003007010

https://d.book118.com/538030031003007010

